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5 برادر باهم   در »كربلاي 5« بوديم
گفت و گوي »جوان« با حجت الاسلام حميد پورعيسي پيرامون خاطرات دفاع مقدس

خان�واده ش�ما چند ب�رادر داش�ت كه پنج تاي ش�ان 
توانستند به جبهه بروند؟

ما ش��ش برادر در خانواده بوديم. پنج تا از برادرها كه سن مان به 
جبهه مي رسيد، توانستيم به جبهه برويم. جليل آخرين برادرمان 
كه متولد54 است س��نش قد نمي داد و نتوانس��ت اعزام بگيرد. 
دو خواهر ه��م داريم كه همسران ش��ان رزمنده و برادر ش��هيد 
هستند. مرحوم پدرمان علي اصغر پورعيسي كه به تازگي از دنيا 
رفته است، كش��اورز بود. در روس��تاي احمدآباد رودسر زندگي 
مي كرديم و وضع مالي متوسط رو به پاييني داشتيم، اما هم پدر و 
هم مادرمان بسيار به مسائل ديني تقيد داشتند، خصوصاً مادرم 

سعي مي كرد ما را مذهبي بار بياورد. 
 اولين كسي كه از خانه ش�ما به جبهه رفت، چه كسي 

بود؟
من برادر دوم هس��تم، اما زودتر از باقي بچه ها ب��ه جبهه رفتم. 
متولد سال1343 هستم و تقريباً از س��ال60 كه براي اولين بار 
جبهه رفتم تا آخرين سال جنگ در جبهه ها حضور داشتم. برادر 
بزرگ ترم احمد الان پاس��دار بازنشسته است. ابتدا من به عنوان 
بسيجي به كردستان و شهر مريوان اعزام شدم و بعد احمد براي 
خدمت سربازي رفت. خدمتش را كه تمام كرد، به عضويت سپاه 
درآمد و ارتباطش را با جبهه حفظ كرد. ايشان هم تا پايان دفاع 
مقدس به جبهه ها رفت و آمد داشت. مجيد، عيسي و خليل هم كه 
برادرهاي كوچك ترم هستند، به ترتيب اعزام شدند و هر كدام در 
دوره هاي مختلف در جبهه حضور داشتند. جليل به عنوان آخرين 
پسر خانواده  سال67 در حالي كه 13سال داشت، توانست خودش 
را به دوره آموزش��ي برس��اند. در واقع چون ما برادرها به جبهه 
مي رفتيم و بچه هاي بسيج و سپاه ما را مي شناختند، پارتي بازي 
كردند و اجازه دادند جليل با سن كمي كه داشت براي اعزام اقدام 
كند، اما هنوز آموزشي جليل تمام نشده بود كه قطعنامه پذيرفته 
ش��د و نهايتاً هم كه تا مرداد سال67 آتش بس در جبهه ها برقرار 
شد. به اين ترتيب جليل نتوانست به جبهه برود. اين را هم عرض 
كنم كه هر دو خواهر ما با دو رزمنده دفاع مقدس ازدواج كردند و 

دامادهاي ما هر دوي شان برادر شهيد هستند. 
 گفتيد دامادهاي خانواده هم برادر ش�هيد هس�تند، 
وصل�ت خانوادگي تان ه�م از فضاي جبهه ها نش�ئت 

مي گرفت؟ 
مي توانم بگوي��م همين طور اس��ت. اولين داماد ما حاج حس��ن 
رضا زاده كه الان از قضات هس��تند، ايش��ان هم محل��ي ما بود و 
خانه هاي مان فاصله زيادي باهم نداشت. باهم رفاقت و حشر و نشر 
داشتيم. برادر كوچك تر ايشان حسين رضازاده از شهداي دفاع 
مقدس هستند. يادم است يك روز جمعه اي بود كه حسين را راه 
انداختيم به جبهه برود. رفت و روز بعدش، يعني شنبه به شهادت 
رسيد و يك ش��نبه پيكرش به رودسر برگش��ت. نحوه شهادتش 
هم به اي��ن ترتيب بود كه ايش��ان به محض رس��يدن به دژباني 
جفير همان جا گلوله توپ مي آي��د و بر اثر برخورد تركش و موج 
انفجار به شهادت مي رسد. خب ما هر دو خانواده رزمنده بوديم و 
روحيات مان شبيه هم بود. به اين ترتيب آقاي رضازاده داماد ما 
شدند. خواهر كوچك ترمان هم همسرشان آقاي باقرپور كه الان از 

كارمندان پزشكي قانوني هستند، ايشان برادر دو شهيد است. اهل 
آستانه اشرفيه هستند، اما چون دامادشان آقاي ميرسعيدي پور 
با حاج حسن رضازاده در اصفهان طلبه بودند، بعد از اينكه  آقاي 
رضازاده داماد ما ش��د، در همين رفت و آمدها آشنايي ها صورت 
گرفت و همان روحيات مشترك مثل انقلابي گري و رزمندگي كه 

بين دو خانواده بود، باعث اين وصلت شد. 
 برگردي�م به خاطرات خود ش�ما، چطور ش�د تصميم 
گرفتيد به جبهه برويد و ش�روع اين فك�ر از كجا رقم 

خورد؟
من سال60 كه ديپلم اقتصاد را گرفتم، 17سالم بود. هم به لحاظ 
سني و هم به لحاظ تحصيلي ديگر بهانه اي نمانده بود كه باعث 
عدم رفتنم شود. از طرفي دوران دبيرستان عضو انجمن اسلامي 
بودم و كارهاي جهادي انجام مي داديم. بعد از تشكيل بسيج در 
س��ال58 به عضويت آن درآمدم و پايه اصلي كارهاي جهادي و 
رزمي از همان زمان در وجود من و بچه هاي همدوره اي ام شكل 
گرفت. خلاصه وقتي جنگ شروع شد، منتظر ماندم تا درسم تمام 
شود و بعد براي آموزش��ي رفتم مرزن آباد و از آنجا هم به مريوان 
اعزام ش��دم. تا پايان جنگ توفيق داش��تيم كه در جبهه حضور 

داشته باشيم. 
 تمام دوران حضور در جبهه بسيجي بوديد؟

بله، چن��د بار دوس��تان گفتند كه بيا و پاس��دار ش��و، اما خودم 
نخواستم. به صورت بسيجي مي رفتم و جنگ تقريباً تمام وقتم را 
پر كرده بود، حتي سال66 كه رفتم قم و در حوزه ثبت نام كردم، 
در ش��وراي مديريت حوزه بودم، اما دوباره هواي جبهه به سرم 
افتاد و به منطقه برگشتم و درس و طلبگي را گذاشتم براي بعد 

از اتمام دفاع مقدس. 
 پيش آمده بود كه در مقاطعي از جنگ ش�ما و برادرها 

همزمان در جبهه باشيد؟
بارها اين اتفاق افتاده بود. جالب اس��ت بدانيد كه پدرمان هم به 
جبهه رفت. ايشان س��ال62 در عمليات خيبر شركت كرده بود. 
س��ال66 كه من ازدواج كردم، همه برادرهاي��م در جبهه بودند 
و از خانواده فق��ط پدر و مادرم، برادر كوچك��م جليل و خواهرها 
در مراسم بودند. باقي برادرها همگي در جبهه حضور داشتند و 
نتوانستند به مراسم بيايند. ازدواج ما هم به قول معروف جبهه اي 
بود. بسيار ساده برگزار شد. برادر بزرگم احمد دو سال قبل ازدواج 
كرده بود، من كت دامادي او را پوش��يده بودم، حتي براي خودم 

كت و ش��لوار نو نخريدم. ازدواج هاي ده��ه60 به نوعي 
رنگ و بوي جبه��ه را م��ي داد. خلاصه كه آن 

زمان در بعض��ي از عمليات ها من و برادرها 
همگي شركت داشتيم. مثلًا در عمليات 

كربلاي5 هر پنج برادر جبهه بوديم. 
 يعن�ي در ي�ك عمليات 

هر پنج ب�رادر باهم 
حضور داشتيد؟ 

همگي در 
ي�ك 

منطقه يا يك واحد بوديد؟
بله هر پنج برادر بوديم. چهارتاي م��ان در گردان ها بودند و من 
هم كه مس��ئوليتي گرفته بودم در س��تاد حضور داشتم. احمد، 
خليل و عيسي در گردان امام حسين)ع( از لشكر قدس بودند و 
خليل هم در گردان سردار جنگل بود. من مسئوليت هماهنگي 
بين نيروهاي مش��هد و گيلان را بر عهده داشتم و به نوعي پيك 
ستاد بودم. در عمليات كربلاي5 خليل و عيسي مجروح شدند. 
عيسي همچنان در منطقه ماند ولي خليل كه هم موج گرفتگي 
داشت و هم پهلويش شكافته بود، مجبور شد منطقه را ترك كند. 
غير از من كه نيروي س��تادي بودم و باي��د در منطقه مي ماندم، 
باقي برادرها چون ني��روي رزمي بودند و گردان هاي ش��ان نياز 
به بازس��ازي داش��ت، زودتر از من به خانه برگشتند. كربلاي5 
يك عمليات واقعاً بزرگ و بس��يار س��خت بود. مثلًا گردان امام 
حسين)ع( كه س��ه برادرمان در آن حضور داشتند، سه فرمانده 
گردانش پشت سر هم مجروح شدند. ابتدا برادر هوشنگ پروانه 
مسئول گردان بود كه مجرح شد، بعد ستار عليزاده و بعد صادق 
رضايي مجروح شدند و با احتساب شهدا و مجروحان و نيروهايی 
كه روزها در شرايط سخت حضور داش��تند، اين گردان در كنار 
ديگر گردان هاي رزمي نياز به بازسازي داشت. به اين ترتيب چهار 
برادرم زودتر به خانه برگشتند و من تا شب عيد در منطقه بودم. 
غير از عملي��ات كربلاي5، در عمليات نصر هم مجيد، عيس��ي، 
خليل و احمد حضور داشتند. من هم جبهه بودم، اما در منطقه 
ديگري حضور داش��تم. مجيد، عيس��ي و خليل در اين عمليات 
مجروح شدند. الان هر سه آنها و البته خود من از جانبازان دفاع 

مقدس هستيم. 
  چه انگيزه اي باعث مي شد برخي از جوان هاي دهه60 همه 
وجودشان را وقف جبهه كنند؟ ش�ايد خيلي ها به جبهه 

مي رفتند اما استمرار حضور يك مسئله ديگر است. 
نه صرفاً ب��راي خودم كه به ش��كل كلي عرض مي كن��م. آنهايي 
كه اس��تمرار حضور در جبهه داش��تند، يكي از دلايلش ارتباط 
با هم سن و س��ال ها و نوع فعاليت  ش��ان در منطقه بود. جو محل 
زندگي ما طوري بود كه بچه ها همديگر را تش��ويق به حضور در 
جبهه مي كردند. بعد از آن وقتي ما جبهه مي رفتيم و تجربياتي 
كس��ب مي كرديم، ديگر خود عزيزان مسئول از ما مي خواستند 
مثلًا در فلان واحد يا فلان سمت حضور داشته باشيم و به ديگر 
بچه ها كمك كنيم. خود من در رودس��ر اولين كس��ي بودم كه 
براي نيروي دريايي س��پاه رفتم. به دليل آموزش ها و تجربياتي 
كه داش��تم، دعوت كردند تا در تقويت اين نيروي تازه تأسيس 
كمك كنيم. شهيد حاج حس��ين بصير را بايد بشناسيد، ايشان 
در مقطعي فرمانده گردان ما بود. م��ن آر.پي.جي  زن بودم. حاج 
حسين اصرار داش��ت بيايم و مس��ئوليتي در گردان قبول كنم، 
اما قبول نمي كردم. خب وقتي به وجود ما احساس نياز مي شد، 
نمي توانستيم بي تفاوت باش��يم. نكته بعد هم جو خانواده و پدر 
و مادري بود كه داش��تيم. پدرمان كه عرض ك��ردم خودش به 
جبهه رفته بود و مادرم هم بس��يار همراهي مي كرد. اينها باعث 
مي شد دلگرم به حضور بيشتر در منطقه باشيم و باعث استمرار 

حضور مان مي شد. 
اتفاقاً سؤال بعدي ام در مورد پدر و مادرتان بود و اينكه 
چطور راضي مي شدند هر پنج فرزند همزمان در جبهه 

باشند؟ 
اي��ن  سؤال را با خاطره اي از م��ن 

عمليات كربلاي5 
بگوي��م. برخي از 
خانواده مادري 
ما خيل��ي اهل 
جبه��ه نبودند. 
داي��ي ام تعريف 
مي كرد وقتي شما 
پنج برادر همزمان 
عملي��ات  ب��ه 
 5 ي ب��لا كر
رفتيد، من 

و تعداد زيادي از اقوام رفتيم خانه تان با مادرتان صحبت كرديم. 
گفتم اصلًا خبر داري بچه ها كجا هستند و در جبهه چه عمليات 
بزرگي ش��ده اس��ت. مادرم در جواب مي گويد مگر چه خبر شده 
كه همه تان اينجا آمده اي��د. خب بچه ها جبه��ه رفته اند و جبهه 
هم عمليات و درگي��ري دارد. دايي مي گفت، م��ادرم زياد با آنها 
بحث نمي كند و م��ي رود در باغچه خانه ب��ا كندن زمين خودش 
را مش��غول و چيزهايي زير لب زمزمه مي كند. من سال ها بعد از 
مادرم پرسيدم ش��ما آن روز چه حرف هايي با خودتان مي زديد. 
مادرم خيلي اهل حرف زدن در مورد دوران جنگ و سختي هايش 
نيست. اصرار كردم و گفت: »آن روز وقتي اقوام به خانه ما آمدند 
و آن حرف ها را زدند، من رفتم باغچه و با امام حسين)ع( درددل 
كردم. گفتم آقاجان من س��ال ها براي ش��ما و مصيبت هاي تان 
خوانده ام. )مادرم روضه خوان هيئت هاي خانگي خانم ها بود( شما 
جوان تان حضرت علي اكبر)ع( را از دس��ت داديد. همه فرزندان 
من هم نذر علي اكبر)ع(  شما هس��تند...«، ببينيد، چنين مادري 
چنان فضايي در خانه درست مي كند كه بچه ها مي توانند با فراغ 
بال به جبهه بروند و در يك عمليات پنج پسر اين خانواده همزمان 

حضور داشته باشند. 
 بعد از اتمام دفاع مقدس ادامه تحصيل داديد؟

بله، زمان جنگ اصلًا فرصت نمي ش��د س��مت درس بروم. بعد 
از گرفت��م ديپلم مرتب در جبه��ه بودم و همان ط��ور كه عرض 
كردم س��ال 66 خواس��تم بروم حوزه درس بخوانم كه منصرف 
ش��دم و دوباره به جبهه برگش��تم. بعد از اتمام جنگ در همان 
سال67 به حوزه برگشتم و دوره كفايتين را در پنج سال به اتمام 
رس��اندم. بعد هم دوره خارج را طي هفت سال خواندم. همزمان 
از سال69 دروس كلاسيك را شروع كردم و فوق ليسانس فلسفه 
و فوق ليس��انس جامعه شناس��ي را گرفتم. بعد در مقطع دكترا 
ادامه تحصيل دادم و در رش��ته علوم سياسي مدرك دكترايم را 
گرفتم. كمي بعد دكتراي دومم را در رش��ته جامعه شناسي اخذ 
كردم. الان عضو هيئت علمي دانشگاه گيلان هستم. از سال79 
وارد دانش��گاه گيلان ش��دم و تاكنون به اش��كال مختلف با اين 
دانش��گاه ادامه همكاري داده ام. سه س��ال معاون فرهنگي نهاد 
رهبري در دانش��گاه بودم. قبلش سه سال كارشناس علمي نهاد 
رهبري در دانشگاه هاي كش��ور بودم. از سال89 معاون فرهنگي 
دانشگاه گيلان شدم و چهار سال هم مسئوليت نهاد رهبري در 
دانشگاه هاي آزاد استان گيلان را داشتم. پنج سال هم مدير كل 

فرهنگ و ارشاد اسلامي استان گيلان بودم. 
 گويا شما تأليفاتي هم در زمينه دفاع مقدس داشتيد. 
همه اي�ن مس�ائل در حالي اس�ت كه س�ال ها درگير 

مجروحيت هاي شيميايي و غير آن بوديد. 
بنده 31جلد كتاب تأليف كرده ام كه در موضوعات و رشته هاي 
مختلف اس��ت. چهار جلد از اين كتاب ها ه��م در خصوص دفاع 
مقدس هستند. بيش از 50عنوان مقاله در زمينه هاي اجتماعي، 
سياسي، ديني، گردش��گري و اقتصادي منتش��ر كرده ام، الان 
توفيقي ش��ده اس��ت تا مجري طرحي از طرف كنگره سرداران 
شهيد كشور باش��م و به نقش آفريني شهرس��تان هاي رودسر و 
املش در انقلاب اس��لامي و دفاع مقدس بپردازم. قرار است اين 
كتاب سال1404 رونمايي شود و ان شاءالله تقريض رهبري را هم 
خواهيم داشت، البته كار تأليف كتاب تازه شروع شده است و در 
مرحله تحقيق و نگارش هستيم. يكي از دلايلي كه الان در محل 
سكونتم)رشت( نيستم و الان با شما در رودسر گفت وگو مي كنم، 
به خاط��ر تأليف همين كتاب اس��ت. از ديگ��ر كتاب هاي دفاع 
مقدسي ام مي توانم به نام »نبرد طوبي« اشاره كنم. نبرد طوبي 
يك كتاب منظوم است. در آن با 700بيت شعر به تاريخ شهداي 
گيلان پرداخته ام؛ تاريخ رش��ادت ها و فداكاري هاي مردمي كه 
براي دفاع از خاك وطن جان شان را از دست دادند. »زينب هاي 
خط مقدم« ديگر كتاب بنده در خصوص دفاع مقدس است كه 
در آن به زندگي جهادي 30خانم در استان گيلان پرداخته ام كه 
همگي اين خانم ها در جبهه هاي دفاع مقدس حضور داشتند و 
بعضي از اين بانوان در هش��ت عمليات دفاع مقدس نيز شركت 
كرده اند. »زينب هاي خط مقدم« يك پروژه دانشگاهي بود كه به 

شكل كتاب رونمايي شد. 

   عليرضا محمدي
خانواده پورعيسي شش پسر داشت كه در دوران دفاع مقدس پنج تاي شان بارها و بارها به جبهه 
 رفته بودند. آخرين فرزند پسرشان س�نش قد نمي داد، وگرنه او هم سال67 در نوجواني اقدام به 
اعزام كرده بود كه جنگ تمام ش�د و قسمتش نشد جبهه اي ش�ود. حميد دومين فرزند پسر اين 
خانواده است كه ساعتي با ما به گفت و گو نشست. او اولين فرزند خانواده بود كه راهي جبهه شد و 
راه را براي باقي برادرها باز كرد. همراه برادرانش تا پايان دفاع مقدس در جبهه  ماند و بارها مجروح 
شد. حالا كه سال ها از پايان جنگ مي گذرد، حجت الاسلام دكتر حميد پورعيسي، مدرس دانشگاه 
گيلان و مؤلف دهها عنوان كتاب و مقاله در حوزه دفاع مقدس و ديگر حوزه هاست. پورعيسي در 
حالي با ما به گفت و گو پرداخت كه ريه هايش بر اثر عوارض مجروحيت شيميايي آزارش مي داد و تا 
پايان گفت و گو امانش را بريده بود، اما با همان حال، از خاطرات حضور پنج برادر همزمان در عمليات 

كربلاي5 گفت كه 36سال پيش در چنين روزهايي مراحل پاياني خود را پشت سرمي گذاشت. 

  شما خودتان
  در چه عملياتي مجروح 

شديد؟
اينطور به ش�ما بگويم كه تا الان حدود 
صد جاي بدنم به خاطر مجروحيت هاي 
شيميايي و ديگر جراحت ها عمل شده 
اس�ت. هنوز تركش هاي زمان جنگ در 
تنم باقي مانده و چون در جاهاي حساسي 
هستند، امكان خارج كردن شان وجود 
ندارد. س�مت چپ ب�دن و ري�ه ام بر اثر 
بمباران شيميايي سوخت. سال62 پايم 
را موج انفجار گرفت و صورتم هم تركش 
خورد، ام�ا چ�ون در ش�رايط عملياتي 
بوديم، به درمانگاه نرفتم و 12روز با همان 
وضعي�ت در مناطق عمليات�ي ماندم. از 
سال71 تا 78 جراحات شيميايي ام عود 
كرده بود و واقعاً وضعيت وخيمي داشتم. 
ماه ه�ا در بيمارس�تان ساس�ان تهران 
بس�تري ش�دم و يك مقطعي در همين 
بيمارستان وزنم به 30كيلو رسيده بود، 
طوري كه مرحوم پدرم وقتي به ملاقاتم 
آمده بود، با ديدن وضعيتم بسيار متأثر 
شده بود. يادم اس�ت كه مي گفت وقتي 
به اتاقت رسيدم، احساس كردم يك بچه 
كوچك روي تخت دراز كشيده است. از 
بس كه وزنم كم شده بود و تحليل رفته 
بودم. سال78 يا 79 بورس�يه دانشگاه 
منچستر ش�دم، ولي به خاطر وضعيت 
شيميايي ام نتوانس�تم بروم. ريه ام هم 
در تهران و هم در رشت عمل شده بود و 
اصلًا امكان جابه جايي و رفتن به خارج از 

كشور براي تحصيل را نداشتم. 

   حميد پورعيسی، سال 1361، تپه بانی بنوک مريوان

   حجت الاسلام حميد پورعيسی نفر دوم از سمت چپ
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